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steps of scientific researc 

 Problem. 

 Observation. 

 Hypothesis. 

 Experiment. 

 Collect Data. 

 Analyze Results. 

 Conclusion. 

 Report findings. 
 

 خطوات البحث العلمي
 مشكلةال. 

 الملاحظة. 

 فرضيةال. 

 تجربةال. 

 جمع بيانات. 

 تحليل النتائج. 

 ستنتاجلاا. 

 تقرير النتائج. 

They differed in defining and arranging the search steps for each other and 

overlapping each other But it generally includes the following: 

1. Feeling and identifying the problem 

2. Defining the dimensions of the problem, including objectives, justifications 

and determinants 

3. Determine the sources of data and information related to the problem, from 

previous scientific and practical studies 
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4. Determining the ways to solve the problem at hand, how to collect and 

process data related to it, and determine the research sample and the study 

population 

5. Data collection and classification, according to objective and scientific 

criteria to be treated in an appropriate manner, and then formulated in a manner 

that makes it comprehensible and analyzed, and then drawing conclusions 

6. Determining the results through data processing, and the information related 

to the studied problem is supported by documented and testable evidence 

7. Suggesting a set of general and specific recommendations, derived from the 

researcher’s experience in dealing with the problem and the results he reached 

to complete the treatment in a scientific manner to reach the right solution 

8. Drafting and writing the research in a sound scientific language, according to 

clear scientific foundations and rules 

لʻؔها على العʺʨم  اخʱلف الॼاحʨʲن في تʙʴيʙ وتʛتʖʽ خʨʢات الʘʴॼ العلʺي لارتॼاʡها وتʙاخلها مع Ǽعʹها

  تʷʺل الʱالي:

 الʷعʨر ǼالʺȞʷلة وتʙʴيʙها .1

 تʙʴيʙ اǼعاد الʺȞʷلة، Ǽʺا في ذلʥ الاهʙاف والʺʛʰرات والʺʙʴدات .2

 دراسات ساǼقة علʺॽة وعʺلॽة مʧ تʙʴيʙ مʸادر الॽʰانات والʺعلʨمات الʺʱعلقة ǼالʺȞʷلة، .3

ॽɿॽــة جʺــع ومعالʳــة الॽʰانــات الʺʱعلقــة بهــا،  .4 وتʙʴيــʙ عʻʽــة تʙʴيــʙ الʢــʛق لʴــل الʺʷــȞلة الʺʛʢوحــة، وؗ

 الʘʴॼ ومʱʳʺع الʙراسة

ـــات وتʸـــॽʻفها .5 ــع الॽʰان ـــة لʺعالʱʳهـــا Ǽالاســـلʨب الʺʻاســـʖ وȃعـــʙها  ، وفـــȘ معـــايʛʽ مʨضـــॽɺʨةجʺـ ॽʺوعل

 صॽاغʱها Ǽاسلʨب ʳǽعل مʻها قابلة للفهʦ والʴʱلʽل وȃعʙها اسʵʱلاص الʱʻائج
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 والʺعلʨمات الʺʱعلقة ǼالʺȞʷلة الʺʙروسـة مȄʨـʙة Ǽادلـة مʨثقـة تʙʴيʙ الʱʻائج مʧ خلال معالʳة الॽʰانات، .6

 وقابلة للاخॼʱار

والʵاصــة، الʺʶــʙʺʱة مــʧ تȃʛʳــة الॼاحــʘ فــي معالʳــة الʺʷــȞلة العامــة اقʱــʛاح مʨʺʳعــة مــʧ الʨʱصــॽات  .7

ʦॽلʶل الʴل الى الʨصʨل علʺي للȞʷǼ ةʳال الʺعالʺؔʱها لاسʽصل الʨي تʱائج الʱʻوال 

ʱابʱه بلغة علʺॽة سلॽʺة، وفȘ اسʝ وقʨاعʙ علʺॽة واضʴة .8  صॽاغة الʘʴॼ وؗ
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 اسʸاء الؒلॻات العلॻʸة في جامعة الʙʶॺة
The names of the scientific colleges at the University of Basra  

 
 اسʸاء الاقʴام العلॻʸة في ؕلॻة الʚراعة

The names of the scientific departments in the College of 
Agriculture  
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Research proposal  

The research plan is presented before starting the research to complete 
the requirements for a master’s degree or doctorate. The purpose of the 
research proposal is that step that the scientific researcher takes at the 
beginning, where he formulates his research idea in a specific and organized 
way, until it is presented to the committee of professors specialized in 
supervising the master’s thesis. or PhD, This is because the scientific research 
proposal plays an effective role in presenting the idea of scientific research in 
detail, and what it does to show the scientific researcher’s ability, skill and 
knowledge of the subject of the scientific thesis and its basics, and from here 
the research proposal has gained its great importance in the preparation 
stage. For masters and doctorate, The elements of the research proposal help 
to show and present it in an organized and comprehensive way, as it is a 
coherent structure for a master's or doctorate, and the way it is structured 
may vary depending on the type of topic or field covered by theses. The 
Seminar is an important step in discussing the research plan, as it shows the 
extent of the researcher's awareness and ability to engage in scientific 
research. Making the required modifications, the plan may reject a subject 
and curriculum and ask the student to submit a new plan, 

 الʖʲॺ مʙʵوع  

الʺقʨʸد ʢة الʘʴॼ قʰل الʙʰء Ǽالʘʴॼ الʵاص Ǽاكʺال مʢʱلॼات درجة الʺاجʛʽʱʶ او الʨʱؗʙراه، تقʙم خ

مــʧ الʺقʱــʛح الʲʴॼــي هــʨ تلــʥ الʢʵــʨة الʱــي يʵʱــʚها الॼاحــʘ العلʺــي فــي الʙʰاǽــة ، حʽــǽ ʘقــʨم ʸǼــॽاغة فʛؔتــه 

حʱــى يــʦʱ عʛضــها علــى لʻʳــة الأســاتʚة الʺʸʱʵــǼ ʧʽالإشــʛاف علــى رســالة   ،الॽʲʴॼــة ȄʛʢǼقــة معʻʽــة و مʤʻʺــة

و مـا  ،الʘʴॼ العلʺي دور فعال في عʛض فʛؔة الʘʴॼ العلʺي ʷǼـȞل مفʸـل لʺقʛʱحالʺاجʛʽʱʶ أو الʨʱؗʙراة ، 

 ʧاتها ، و مـॽـة و أساسـॽʺسـالة العلʛع الʨضـʨʺǼ ـهʱفʛالعلʺـي و مهارتـه و مع ʘاحॼال ʧȞʺʱهار لʣإ ʧه مǼ مʨقǽ

ʻراة هʨʱؗʙو ال ʛʽʱʶللʺاج ʛʽʹʴʱحلة الʛفي م Ȑʛʰؔه الʱʽʺي أهʲʴॼح الʛʱالʺق ʖʶʱاك ʙا فق ،  ʛاصـʻع ʙـاعʶو ت

الʺقʛʱح الʲʴॼي في إʣهاره و عʛضه ȄʛʢǼقة مʤʻʺـة و شـاملة ، فهـȞॽʂ ʨـل مʱʺاسـʥ للʺاجʶـʛʽʱ أو الـʨʱؗʙراة ، 
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تعʰʱـʛ حلقـة الʻقـاش  .الʛسـائل العلʺॽـة  الـȑʚ تʻʱاولـه و قʙ تʱʵلف Ȅʛʡقة Ȟॽʂلʱه تॼعا لʨʻع الʺʨضʨع أو الʺʳـال

Seminar   ض غʺــارʨرتــه علــى خــʙوق ʘاحــॼوعــي ال Ȑʙمــ ʧʽــʰاذ ت ʘــʴॼــة الʢــة خʷاقʻة مهʺــة فــي مʨــʢخ

قــǽ ʙʹــʛʢ الॼاحــʘ لاجــʛاء تعــǽʙلات جʜئॽــة اʢǽ ȑلــʖ مــʧ الʢالــʖ اعــادة الʤʻــʛ فــي Ǽعــʠ ، الʴॼــʘ العلʺــي

ʧا مـॽʺرسـ ʙـʺʱعʱل ʦـʶالق ʝلـʳم الـى مʙتقـ ʦة ثـʢʵاء الʜـة،  اجȃʨلʢʺلات الǽʙعـʱاء الʛاجـ ʙعـǼ ـةॽالؔل ʝلـʳـل مʰق

Ǽعʙ ان ǽعʙ الॼاحʘ خʢة الʴॼـʘ  رȃʺا تʛفʠ الʢʵة مʨضʨعا ومʻهʳا وʢȄلʖ مʧ الʢالʖ تقʦǽʙ خʢة جʙيʙة.

ȞʷǼل نهائي، ثʦ يʦʱ تعʧʽ مʛʷف على الʢالʖ، يʦʱ الʙʰء في الʻʱفʚʽ وعلى الॼاحʘ الالʜʱام Ǽʺا هʨ مʨʱȞب في 

.ʘʴॼة الʢخ 

In the process of choosing a topic, the researcher should ask 

himself a set of questions: 

1. Has the subject of the research ever been discussed? If the answer is yes, you 

must make sure that: 

Are there any extras you want to add? 

Are there gaps in previous research? 

Will the issue be approached from a different angle? 

2. What are the potential financial costs? 

3. Does the researcher have the scientific ability that enables him to study the 

subject through the following: 

a. What is the scientific and practical value of the research results? 

B. Does he like the topic? 
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c. Will the research open new horizons for the researcher and for others to expand 

in the future? 

ʖاحॺع على الʦضʦʸار الॻʯة اخॻلʸلة: وفي عʭالاس ʥعة مʦʸʱه مʴجه لʹفʦان ي  

  اذا ؗانʗ الاجاǼة نعʖʳǽ ،ʦ الʱاكʙ مʧ: هل سȘʰ وتʦ الʛʢʱق لʺʨضʨع الʘʴॼ؟ .1

  هل مʧ اضافات تʙȄʛ اضافʱها؟ -

  هل هʻالʥ ثغʛات في الʨʴॼث الʶاǼقة؟ -

  هل سʦʱʽ معالʳة الʺʨضʨع مʧ زاوȄة مʱʵلفة؟ -

  . ما هي الʱؔالʅॽ الʺالॽة الʺʱʴʺلة؟2

  الʱالي:. هل تʨʱفʛ للॼاحʘ الʺقʙرة العلʺॽة الʱي تʺʻȞه مʧ دراسة الʺʨضʨع مʧ خلال 3

ʘʴॼائج الʱʻة لॽة والعʺلॽʺة العلʺॽʁ؟ا. ما هي ال  

  ؟ب. هل ʖʴǽ الʺʨضʨع

 هل سʨʽدȑ الʘʴॼ الى فʱح افاق جʙيʙة للॼاحʘ وللاخʧȄʛ للʨʱسع ॽɾه مॼʁʱʶلا؟ج. 

What are the points to consider when choosing a research 

topic? 

1. The topic is in the field of scientific interest of the researcher. 

2. The nature of the subject is compatible with the available capabilities such as 

financial credits, the right place, equipment and tools……etc. 

3. If the topic is to be selected for a master's thesis, it should be taken into account 

that it is amenable to studying in more depth in the future in the doctorate, and 



)            أ.م.د. وسن فوزي فاضل الابريسم3جامعة البصرة/ كلية الزراعة                            طرائق بحث / دراسات عليا م (  

that the doctoral topic should be the basis for free studies carried out by the 

researcher. 

4. That a number of sources related to the subject be placed under the researcher's 

consideration and be a basis for the researcher's thinking. 

ʖʲॺع الʦضʦار مॻʯاخ ʗʹاعاتها عʙم ʔʱǻ يʯال ȉ؟ما هي الʹقا  

1 . ʘاحॼام العلʺي للʺʱال الاهʳع في مʨضʨʺن الʨȞǽ.  

2 . ʦلائʱت  ،ʖاسʻʺان الȞʺة، الॽادات الʺالʺʱل الاعʲاحة مʱʺانات الȞع مع الامʨضʨʺعة الॽʰʡ

  .الʺعʙات والادوات.........الخ

3 .  Șʺل اعȞʷǼ راسةʙلا للǼن قاʨȞǽ اعى انʛʽف ʛʽʱʶسالة الʺاجʛار لʱʵॽع سʨضʨʺاذا ؗان ال

  .ʨم بها الॼاحʘمॼʁʱʶلا في الʨʱؗʙراه، وان ʨȞǽن مʨضʨع الʨʱؗʙراه اساسا لʙراسات حʛة ǽق

4.  ʛʽؔفʱن اساس لʨؔع وتʨضʨʺالǼ ةʢॼتʛʺادر الʸʺال ʧد مʙع ʘاحॼال ʛʤن ʗʴضع تʨان ي

ʘاحॼال. 

how to write my research for masters and doctorate? 

You'll need to write a research proposal if you're submitting your own project 

plan as part of masters and a PhD application. A good  masters and PhD 

proposal outlines the scope and significance of your topic and explains how you 

plan to research it. 

It's helpful to think about the proposal like this: if the rest of your application 

explains your ability to do a PhD, the proposal demonstrates the actual PhD you 
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plan to do. Of course, being able to effectively plan and explain a research 

project. 

Thankfully, the secret to writing a good research proposal isn't complicated. It's 

simply a case of understanding what the proposal is for, what it needs to do and 

how it needs to be put together. 

 كॻɽॻة ʯؕاǺة  الʸقʙʯح الʰʲॺي للʸاجʙʻʯʴ والʦʯؕʗراة ؟

سʱʴʱاج إلى ʱؗاǼة اقʛʱاح ʘʴǼ إذا ʗʻؗ تʛسل خʢة مʛʷوعʜʳؗ ʥء مʡ ʧلʖ  الʺاجʛʽʱʶ او الʨʱؗʙراه. ʴǽـʙد 

مـʧ الʺفʽـʙ  الʨʱؗʙراه الʽʳـʙ نʢـاق مʨضـʨعʥ وأهʺʱʽـه وʷȄـʛح ॽؗـʅ تʢʵـȌ للʴॼـॽɾ ʘـه.اقʛʱاح  الʺاجʛʽʱʶ او 

 ʛʽʱـʶل علـى درجـة  الʺاجʨـʸʴعلى ال ʥرتʙضح قʨي ʥॼلʡ الي: إذا ؗانʱال ʨʴʻاح على الʛʱفي الاق ʛʽؔفʱال

Ǽــالॼʢع ،  او الـʨʱؗʙراه ، فــإن الاقʱـʛاح يʨضــح درجــة الʺاجʶـʛʽʱ او  الــʨʱؗʙراه الفعلॽـة الʱــي تʢʵــȌ للॽʁـام بهــا.

ʴॼــʘ وشــʛحها أحــʙ الʺــʕهلات الʛئʶॽــॽة لʱؔــʨن قــادرًا علــى إكʺــال التعــʙ القــʙرة علــى الʢʵʱــȌॽ الفعــال لʺʷــʛوع 

ا مʧ عʺلॽة ʡلʖ الʺاجʛʽʱʶ او الʨʱؗʙراه  ً̋   .الʺʛʷوع الʲʴॼي ، ولهʚا الǽ ʖʰʶعʙ الاقʛʱاح جʜءًا مه

ـʜ علʽهـا الॼاحـʘ العلʺـي تʱؗ ȑʨʢʻاǼة الʺقʛʱح الʲʴॼي على Ǽعʠ العʻاصʛ الهامة ، و هي مـا  ʛؗأن ي ʖـʳǽ

 جʙʽا ، حʱى يʧȞʺʱ مʧ إخʛاج الʺقʛʱح الʲʴॼي على أفʹل صʨره ، و تʲʺʱل تلʥ العʻاصॽɾ ʛʺا يلي :

: ǽـأتي عʻـʨان Drafting the title of the research proposalصـॽاغة عʻـʨان الʺقʱـʛح الʲʴॼـي  .1

ʙء ʱȞǼاǼــة الʢʵــة وʱȞȄــʖ فــي اعلــى ووســȌ اول الامــʨر الʱــي ʳǽــʖ تʙʴيــʙها قʰــل الʰــالʺقʱــʛح الʲʴॼــي فــي 

، فهــʨ الــǽ ȑʚعــʙ مــʧ أهــʦ أجــʜاء الʺقʱــʛح الʲʴॼــي ʷǼــȞل عــام ،  و ʷǽــȞل العʻــʨان أهʺॽــة خاصــة  الʸــفʴة

نʛʤا لأنه أول ما سʢʱلع علॽه لʻʳة الإشـʛاف للʺاجʶـʛʽʱ أو الـʨʱؗʙراة ، وأول مـا سـʚʳॽب الإنॼʱـاه لأهʺॽـة 

 حأن Șʰʢǽ أهʦ شʛوȋ صॽاغة عʨʻان الʺقʛʱ لॼاحʘ العلʺـي الʛسالة العلʺॽة ، ومʧ هʻا يॼʻغي على ا

. ʙʽʳي الʲʴॼال 
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The conditions for a good research proposal title are  

Clarity, comprehensiveness, brevity, not containing results or judgments, 

renewal, expressing the subject of the study  

  الʸقʙʯح الʰʲॺي الʗʻʱ تʯلʝʳ شʙوȉ عʹʦان

 معʛʰا عʧ مʨضʨع الʙراسة، الʙʳʱيʙ، لا ȑʨʴǽ نʱائج او احȞام، الاʳǽاز، الʨʺʷل، الʨضʨح

ʳǽـIntroduction to the purpose of the research  : ʖ مقʗمـة الʸقʯـʙح الʰʲॺـي. 2

ʽʰؗـʛة فـي الʺقʱـʛح على الॼاحʘ العلʺي أن ǽعـي جʽـʙا أهʺॽـة صـॽاغة مقʙمـة مʻاسـॼة، و ॽؗـʅ أنهـا تʺʲـل أهʺॽـة 

حʽــʘ تʲʺʱــل فــي صــفʴة أو صــفʴة و  ،الʲʴॼــي، فهــي تلــʥ الʜʳئॽــة الأولــى الʱــي تʢلــع علʽهــا لʻʳــة الإشــʛاف

و ؗــل مــا تʱʴــȐʨ علʽهــا مــʧ أهــʙاف و   ،نʸــف مــʧ العــʛض الʷــامل الʺʱؔامــل لؔــل مʷــʱʺلات الʛســالة العلʺॽــة

و مʻـــاهج و فـــʛوض علʺॽـــة ، و أكʲـــʛ مـــا ʶǽـــاعʙ الॼاحـــʘ العلʺـــي علـــى  اســـʛʱاتॽʳॽاتو أفؔـــار و خʢـــȌ عامـــة 

و مـــʧ ثـــȞʺǽ ʦـــʧ   ،هـــʨ تقʶـــʦॽ مȄʨʱʴاتهـــا إلـــى فقـــʛات الـــʨʱؗʙراه صـــॽاغة مقʙمـــة الʺقʱـــʛح الʲʴॼـــي للʺاجʶـــʛʽʱ أو 

   . الإʡلاع علʽها ʶǼهʨلة ووضʨح

ʳǽـʖ أن  Formulation of the scientific thesis problem : صॻاغة مʵـȜلة الʙسـالة العلॻʸـة. 3

تʙʴʱث الʛسالة العلʺॽة عʧ مʨضʨع أو مȞʷلة Ǽعʻʽها، و ʳǽـʖ علـى الॼاحـʘ العلʺـي أن ʴǽـʛص علـى عـʛض 

تلʥ الʺȞʷلة ȄʛʢǼقة مʻاسॼة في الʺقʛʱح الʲʴॼي ، فهي أحʙ أساسॽات ॽɿॽؗة ʱؗاǼة هʚا الʺقʛʱح الʲʴॼي، فॼʻʽغي 

الʻـʨاحي ، سـʨاء الʻاحॽـة الإجʱʺاॽɺـة أو العلʺॽـة على الॼاحʘ العلʺي أن يʨضح أهʺॽة تلʥ الʺȞʷلة مـʧ جʺॽـع 

الॽʲʴॼة ، و ʖʳǽ علॽه أن ǽقʨم بʨضع أهʦ الإفʛʱاضات العلʺॽة لʴل تلʥ الʺȞʷلة، عـȄʛʡ ʧـȘ وضـع أسـʯلة و 

إجاǼاتها ، ؗʺا ʖʳǽ على الॼاحʘ العلʺي أثʻاء عʛض الʺȞʷلة للʺاجʶـʛʽʱ أو الـʨʱؗʙراة أن تؔـʨن تلـʥ الʺʷـȞلة 
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 ʛʡ ʘʽح ʧاغة هي الأولى مॽـة صـॽʺا علـى أهʙـʽج ʜ ʛؗالعلʺي أن ي ʘاحॼعلى ال ʖʳǽ اʚا ، لॽʺاولها علʻقة تȄ

  . مȞʷلة الʛسالة العلʺॽة ، لأنها جʜء أساسي مʧ الʺقʛʱح الʲʴॼي لأȑ رسالة ماجʛʽʱʶ أو دʨʱؗراة 

: ʡالʺا وجʙت الʺʷـȞلة Assumptions to solve the problem . فʙوض حل الȜʵʸلة4

ʴوض صʛف ʛفʨʱان ت ʖʳǽ فʛʷʺة الʙاعʶʺǼ ه اوʶفʻب ʘاحॼعها الʹǽ هʚلها وهʴلة لʨʰة ومقʴॽ  

: ʳǽــʖ ان  Previous studies on the topic . الʗراســات الʴــاǺقة حــʦل الʦʸضــʦع5

تȑʨʱʴ على الʨʴॼث والʙراسات العلʺॽة الʶاǼقة الʱي اʡلع علʽها الॼاحʘ في مʳال مʨضـʨعه او الʺʨضـʨعات 

  الʺʷابهة.

 Presentation of the objectives of the thesis :العلॻʸـة عʙض أهـʗاف الʙسـالة. 6

 ʛʽʱـʶه للʺاجʛʽـʹʴت ʧمـ Șقـʴʱأن ت ʧـȞʺǽ ـيʱاف الʙالأه ʦضع أهʨم بʨقǽ العلʺي أن ʘاحॼغي على الॼʻا يʹǽأ

ॽــʅ أن تʻاولــه لهــʚا الʺʨضــʨع Ǽالʙʴʱيــʙ ســʨȞॽن فارقــا فــي الʺʳــال الــȑʚ تʴʱــʙث عʻــه الʛســالة  أو الــʨʱؗʙراة ، وؗ

ʽــʳǽ ʘــʖ أن ʴǽــʙد أهʺॽــة رســالʱه العلʺॽــة ʷǼــȞل دقʽــȘ و واضــح ، و ذلــʥ مــʧ خــلال عʛضــها فــي العلʺॽــة ، ح

  .الʺقʙم للʘʴॼ و الʙراسة العلʺॽة ه الʺقʛʱح الʲʴॼي للʺاجʛʽʱʶ أو الʨʱؗʙرا 

 7ʖʲॺال Ȗائʙʟاد وʦʸال . Materials and Research Methods :   

  يʧʽʰ فʽها الॼاحʘ الʻقاȋ الʱالॽة: 

ــʘ أ.  ʻــان تʹفȜمʖــʲॺال The location of the search  ʛؗʚــȄــه  : وॽɾ ʟــائʸʵال ʠعــǼ

  ʵاصة في حالة الʳʱارب الʴقلॽة.الوالʱفاصʽل 
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الــى : تʴــʙد الفʱــʛة مــʧ تــارȄخ الʰــʙء فــي الʙراســة Completion time period الفʯــʙة الʚمʹॻــة للانʱــازب. 

  تارȄخ انʱهائها.

: تʙʴيـʙ الʻـʨع الॼʻـاتي والʸـʻف الʺـʙروس  The materials that are used الʦʸاد الʯي يʤʯ اسʗʳʯامهاج. 

ـــات، وʛʡائـــــȘ الʴʱلʽـــــل الʺʰʱʵـــــȑʛ او  او الʳـــــʜء الॼʻـــــاتي الʺʶـــــʙʵʱم او الʺـــــʨاد والʛʱاكʽـــــʖ الʶـــــʺادǽة او الهʛمʨنــ

  الॽʁاسات الʴقلॽة او الʺȄʛʰʱʵة Ǽاجهʜة معʻʽة.

 The studied factors, coefficients, and د. العʦامـل الʗʸروسـة والʸعـاملات والȜʸـʙرات الʸعʸʯـʗة

approved replicates.  

 Ȃʙʟ The method of distribution ofقــة تʦزȂــع الʸعــاملات والʶʯــʤॻʸ الاحʶــائي للʲॺــʖه. 

coefficients and the statistical design of the research  

  لʱغॽʢة الʺʛʷوع: ʙʴǽد الʺʰلغ الʱقʙيEstimated cost of the project  ȑʛ ك. الؒلفة الʯقʗيȂʙة للʙʵʸوع

: فـي نهاǽـة الʴॼـǽ ʘقــʙم List of some suggested resources قائʸـة بـॺعʞ الʶʸـادر الʸقʙʯحــةل. 

.ʘʴॼة الǼاʱؗ ها فيʽاد علʺʱالاع ȑʨʻي يʱادر الʸʺالǼ قائʺة ʘاحॼال  

Scholar Terms  

1. Full knowledge of the scientific foundations of the subject of the research 

(knowledge of the principles of the general scientific method, and the rules of 

the special scientific method) that suits his research. 

2. Informing the researcher of a large number of research, plans, and various 

scientific factories in his field of specialization, and he must choose a guide 

and his point of view that is related to his specialization and is sober. 
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3. Read the latest published scientific research, theses and university theses in 

the nearby specialization 

4.  Scientific honesty when presenting the results and referring to every 

quotation or transfer process and attributing it to its owner or author 

5. Scientific neutrality when researchers differ in their opinions on a 

particular topic. 

6. Proficiency in the grammar of the language used in writing scientific 

research. 

7. Ethical: to be patient, persevere in the continuation of research, respect for 

the opinions of others, sincerity in research, humility, so that no arrogance in 

the subject of the research takes him into the results he may reach of scientific 

value. 

8. Availability of personal desire in the subject of the research, and this is an 

important factor in the success of the research. 

9. Focus and power of observation. 

10. Clarity through, the purpose of the research, the steps of the research, the 

results of the research. 

  شʙوȉ الॺاحʖ العلʸي

الʸــʹهج العلʸــي العــام، وقʦاعــǺ  ʗأصــʦلالعلॻʸــة لʦʸضــʦع الʲॺــʖ ( ملʸــا  Ǻالأســʛالالʸــام الʯــام  .1

ʸه.ʹالʰʲǺ عʦضʦم ʔيʹاس ȏʘاص) الʳي الʸهج العل 



)            أ.م.د. وسن فوزي فاضل الابريسم3جامعة البصرة/ كلية الزراعة                            طرائق بحث / دراسات عليا م (  

الʯʳʸلفــة فــي مʱــال اʟــلاع الॺاحــʖ علــى عــʗد ʻʮؕــʙ مــʥ الاʲǺــاث والʠʳــȊ العلॻʸــة والʶʸــادر  .2

 تʶʶʳه وعلॻه اخॻʯار الاʲǺاث ʴʸǺاعʗة مʙʵفه ذات الʶلة بʶʶʳʯه والʙصʻʹة مʹها.

3.  ʔـȂʙـه القʴنف ʝـʶʳʯـة فـي الॻɹح جامȂـارʟة ورسـائل واॻʸث علʦʲǺ ʥم ʙʵث ما نʗاءة احʙق

 مʥ تʶʶʳه

الامانة العلॻʸة عʹʗ عʙض الʹʯائج والاشارة الى ؕل عʸلॻة اقॺʯـاس او نقـل ونʴـॺه الـى صـاحॺه  .4

 .مʓلفهاو 

5. .ʥʻع معʦضʦل مʦح ʥʻʰاحॺلاف اراء الʯاخ ʗʹي عʸاد العلॻʲال 

 اتقان قʦاعʗ اللغة الʯʴʸعʸلة ʯȜǺاǺة الʦʲॺث العلॻʸة. .6

حʯـʙام لاراء الاخـʥȂʙ، الاخـلاص الʲॺـʖ ، الا ةلالاخلاॻɾة ان يʲʯلى Ǻالʙʮʶ، الʰʸابʙة على مʦاص .7

في الʖʲॺ، الʦʯاضع فلا ǻاخʘه الغʙور في مʦضʦع الʖʲॺ ما قʶǻ ʗل الॻه مʥ نʯائج ذات ʸॻɾة 

 علॻʸة.

8. .ʖʲॺاح الʱفي ان ʤا عامل مهʘوه ʖʲॺع الʦضʦة في مॻʶʳʵة الॺɺʙال ʙفʦت 

ʚʻ وقʦة الʸلاحʢة. .9 ʙؕʯال 

10. ʯن ،ʖʲॺات الʦʠخ ،ʖʲॺال ʥف مʗخلال ، اله ʥح مʦضʦال.ʖʲॺائج ال 

Mistakes that researchers make  

1. The title exceeded the allowed word limit of fifteen words. 

2. Not specifying the exact reasons for choosing the problem. 

3. Drafting the introduction of the message in a personal way, using the first 

person pronoun (for example, I, we, and I see....) 
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4. Using sentences with truncated meanings, for example (many studies have 

been conducted on the effect of temperature on the growth and yield of date 

palms... or there were high significant differences about the change in the 

level of phosphorous fertilizer), meaning that these two sentences do not 

provide useful information. 

5. Focusing on one of the multiple factors that cause certain results, and 

ignoring other factors of similar or more important importance, especially 

when making comparisons. Therefore, each topic should be discussed to the 

extent that highlights its importance. 

6. Using the first person’s pronoun in different forms, such as: I, we, I see, I 

think, and I imagine, and an attempt should be made to reduce the use of 

phrases such as: the researcher reached, and the researcher sees, and it 

becomes clear through the research, and the correct sentences are and the 

study has reached .., and it appears from During the study, it appears from 

the above. 

7. The results do not indicate the importance of any applied aspects that can 

be benefited from in the future, or applied in another educational 

environment. The correct thing is that one of the research objectives is to be 

of scientific value, meaning to add something new, discover an unknown, 

remove ambiguity, or correct an error. On the ground, or solve an existing 

problem. 

8. Some researchers are not interested in reviewing the linguistic and spelling 

of their messages before printing and publishing them, so most of theses 

contain linguistic and spelling errors, and the large number of typographical 

errors may lead to rejection of the message at times, and lead to 
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misunderstanding, confusion of matters, lack of clarity and the heart of facts. 

Therefore, you should review the letter before submitting it 

9. The researcher may unintentionally commit plagiarism as a result of 

inaccurate documentation of some information. You can avoid this by 

documenting each quoted paragraph, immediately after writing it. 

10. Interpreting the results in an illogical and incomplete way, or according 

to the researcher's whims and personal inclinations, which makes the 

research lose its credibility in achieving the goal for which it was set. 

11. Boring repetition of phrases, phrases or terms that had a good impact 

when they were first mentioned, but they lost their importance in repetition. 

12. The use of irony, so stay away from this method (sarcasm at others), even 

if they are wrong. The message is not a field for satire or conflict with 

anyone, and if you want to criticize an opinion, it must be polite and the 

opinion is discussed without courtesy. 

13. Avoid putting in your message extra information or details just because 

you collected it. 

14. We must avoid narration and fillers that do not add anything new to the 

message. 

15. Interpreting the results in an illogical and incomplete way, or according 

to the researcher's whims and personal inclinations, which will lose the 

research's credibility in achieving the goal for which it was set. 

16. Urgency in writing a review of previous sources. 

17. Using tools that are not valid for measurement, which gives wrong results, 

or using tools that the researcher cannot operate correctly due to his lack of 

scientific or functional competence, so access to results is inaccurate and not 

commensurate with the ethics of scientific research. 
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18. The use of small numbers of the research sample, which gives data that is 

not of general scientific or practical value. 

19. Inaccuracy or error in writing the names of researchers who prepared 

studies and previous research for research, or omission of the years of their 

preparation, and this error falls within the ethics of scientific research, as the 

researcher must not transmit any idea or information result without 

referring to the reference from which he quoted or transferred the 

information To check its credibility. 

20. Lack of use of modern references. 

21. Ignoring the correlation of the results with the solution of the study 

problem. 

22. One of the mistakes that a novice researcher makes is relying on the 

intermediate reference without referring to the original reference. 

23. The misspelling of the names of the researchers, or an error in the year of 

publication, or in the number of the volume, number, or pages. 

  اخʠاء ǻقع فʻها الॺاحʦʰن 

 تʱاوز العʹʦان الʗʲ الʦʸʴʸح Ǻه مʥ الؒلʸات وهʗʲǺ ʦود خʛʸ عʙʵة ؕلʸة. .1

 عʗم تʗʲيʗ اسॺاب اخॻʯار الȜʵʸلة تʗʲيʗا دॻɾقا. .2

3.  ،ʥـʲـال( انـا، ونʰاعـة مʦانǺ ʤؒلʯـʸال ʙʻʸام ضʗʳʯاسǺ ʣة، وذلॻʶʳرة شʦʶǺ سالةʙمة الʗاغة مقॻص

(.......Ȏوار 

الʸʱل ذات الʸعʹى الʦʯʮʸر مʰلا ( اجʕȂʙ العʗيʗ مʥ الʗراسات عʥ تاثʙʻ درجات الʙʲارة في اسʗʳʯام  .4

 (ȏرʦـفʴاد الفʸـʴال Ȏʦʯʴم ʙʻتغ ʥة عॻة عالȂʦʹوق معʙاو ؕان هʹاك ف ...ʙʸʯل الʻʳوحاصل ن ʦʸن

 اȏ ان هاتʥʻ الʸʱلʥʻʯ لا تʙʠحان معلʦمات مفʗʻة.
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ʚʻ على عامل مʥ العʦامل الʯʸعʗدة الʯي  .5 ʙؕʯـة، الʹʻائج معʯفي ن ʔʮʴʯذات ت Ȏʙامـل الاخـʦواغفـال الع

الاهॻʸـة الʸʸاثلـة او الاكʰـʙ اهॻʸـة، وخاصـة عʹـʗ الʸقارنــات ولـʘا ʱǻـʔ مʹاقʵـة ؕـل مʦضـʦع Ǻالقــʗر 

 الȏʘ يʙʮز اهʯʻʸه.

مʰل : انا، ونʥʲ، وارȎ ، واعʯقʗ، واتʦʶر، وʔʱȂ مʲاولة  اسʯعʸال ضʙʻʸ الʯʸؒلॻʶǺ ʤغه الʯʳʸلفة .6

  ،ʖــʲॺخــلال ال ʥــح مــʷʯȂو ،ʖاحــॺال ȎʙــȂو ،ʖاحــॺصــل الʦــل : ت ʰــارات م ॺɹال الʸعʯاســ ʥــل مــʻقلʯال

 ، وʢȂهʙ مʸا سȖʮ.والʸʱل الʲॻʲʶة تʦؒن ولقʗ تʦصلʕ الʗراسة الى..، وʗʮȂو مʥ خلال الʗراسة

7. ʠت ʔانʦج ȏة اॻʸائج الى اهʯʹال ʙʻʵلا، لا تॺɿʯʴفادة مʹها مʯالاس ʥȜʸǻ ةॻɿॻʮ ـةʭʻقهـا فـي بॻʮʠاو ت

 ʃॻــʷǻ عʹــى انʸǺ ،ــةॻʸــة علʸॻɾ ن ذاʦــȜǻ ان ʖــʲॺاف الʗاهــ ʥان مــ ʦح هــॻʲــʶوال ،Ȏʙــة اخــॻʸॻتعل

جʗيـʗا، او ʵʯȜǻــف مʱهــʦلا، او يȂʚـل غʦʸضــا، او ʶǻــʲح خʠــا علـى ارض الʦاقــع، او ʲǻــل مʵــȜلة 

 قائʸة.

Ȃʦـة والاملائॻـة لʙسـائلهʤ قʮـل ॺʟاعʯهـا ونʵـʙها، لـʘلʣ تʯʲـȏʦ لا يهǺ ʤʯعʞ الॺاحʦʰن Ǻالʙʸاجعة اللغ .8

 ʞالـى رفـ ȏدʦتـ ʗة قॻɹॺʠʸاء الʠة الاخʙʰؕ ة، وانॻة واملائȂʦاء لغʠة على اخॻʸسائل العلʙال ʤʢمع

 ʔح والــى قلــʦضــʦم الʗر وعــʦالامــ ȉلاʯواخــ ʤء الفهــʦد الــى ســʦــا تقــʸؕ ،ــانॻالاح ʞعــǺ ســالة فــيʙال

 لة قʮل تقʸǻʗها الʲقائȖ، لʘا ʔʱǻ مʙاجعة الʙسا

ʥȜʸǻ ان يʙتʔؒ الॺاحʖ الʙʴقة الادبॻة ، دون قʗʶ، نʱॻʯة لعʗم الʗقة في تʦثǺ Ȗʻعʞ الʸعلʦمـات،  .9

 ʣʹȜʸǻ تʔʹʱ ذلʣ بʦʯثȖʻ ؕل فقʙة مقʴॺʯة، Ǻعʯؕ ʗابʯها مॺاشʙة.

الॺاحــʖ ومʦʻلــه الʶʳʵــॻة مʸــا ǻفقــʗ  ءهــʦالاتفʴــʙʻ الʹʯــائج ʵǺــȜل غʻــʙ مʹʠقــي ونــاقʝ، او وفقــا  .10

 الʖʲॺ مʗʶاقʯʻه في تʲقȖʻ الهʗف الȏʘ وضع مʥ اجله.
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تʙؒار مʸل لʸʱـل او ॺɸـارات او مʶـʠلʲات ؕـان لهـا وقـع جʻـʗ عʹـʗما ذؕـʙت اول مـʙة لؒʹهـا فقـʗت  .11

 اهʯʻʸها في الʙؒʯار.

اسʗʳʯام اسلʦب الȂʙʳʴة لʘا ابʯعـʗ عـʥ هـʘا الاسـلʦب ( الʴـȂʙʳة علـى الاخـʥȂʙ)، حʯـى ولـʦ ؕـانʦا  .12

على خʠاء، فالʙسالة لʕʴॻ مʱـالا للهʱـاء او الʶـʙاع مـع احـʗ، واذا ارت نقـʗ احـʗ الاراء ʱॻɼـʔ ان 

 وتʤʯ مʹاقʵة الʙاǺ ȏلا مʱاملة.ʦȜǻن ذلǺ ʣادب 

 زائʗة لʙʱʸد انʣ جʸعʯها.تʔʹʱ ان تʷع في رسالʣʯ معلʦمات او تفاصʻل  .13

 ʔʱǻ الابʯعاد عʥ الʙʴد والʦʵʲ الȏʘ لا ʃॻʷǻ جʗيʗا للʙسالة. .14

15.  ʗفقــǻ ــاʸة مॻــʶʳʵلــه الʦʻوم ʖاحــॺاء الʦاو وفقــا لاهــ ،ʝقــي ونــاقʠʹم ʙــʻل غȜــʵǺ ــائجʯʹال ʙʻــʴتف

 الʖʲॺ مʗʶاقʯʻه في تʲقȖʻ الهʗف الȏʘ وضع مʥ اجله.

 الاسʯعʱال في ʯؕاǺة مʙاجعة الʶʸادر الʴاǺقة. .16

17.  ʖاحॺع الॻʠʯʴǻ ام ادوات لاʗʳʯة او اسʭʟائج خاʯي نʠعǻ اʸاس مॻɿة للʲصال ʙʻام ادوات غʗʳʯاس

تʵغʻلها ȂʙʠǺقة صʲॻʲة لعʗم ؕفاءته العلॻʸة او الॻɽॻʡʦة، ʦȜॻɼن الʦصـʦل الـى نʯـائج غʻـʙ دॻɾقـة 

 ولا تʯʹاسʔ مع اخلاॻɾات الʖʲॺ العلʸي.

 ت غʙʻ ذات ʸॻɾة علॻʸة او تॻɿॻʮʠة عامة.اسʗʳʯام اعʗاد قلʻلة لعʻʹة الʖʲॺ مʸا ǻعʠي بॻانا .18

الॺاحʥʻʻʰ الʘيʥ اعʗوا الʗراسات والاʲǺاث الʴاǺقة للʲॺـʖ، او عʗم الʗقة او الʠʳا في ʯؕاǺة اسʸاء  .19

 ʖاحـॺالا يʹقـل ال ʔـʱǻ ـي، اذʸالعل ʖـʲॺات الॻɾاخلا ʥʸا ضʠʳا الʘخل هʗȂادها، وʗات اعʦʹاغفال س

الʙʸجـع الـȏʘ اقʯـʛॺ او نقـل مʹـه الʸعلʦمـة للʯاكـʗ مـʥ  اȏ فʙؒة او نʱॻʯة معلʦمة دون الاشـارة الـى

 مʗʶاقʯʻها.
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 قلة اسʗʳʯام الʙʸاجع الʗʲيʰة. .20

 اغفال ارتॺاȉ الʹʯائج ʲǺل مȜʵلة الʗراسة. .21

مʥ الاخʠاء الʯي ǻقع فʻها الॺاحʖ الȎʗʯʮʸ الاعʸʯاد على الʙʸجع الʦسȊॻ دون الʙجʦع الى الʙʸجع  .22

 الاصلي.

23. ʥʻʻʰــاح ॺاء الʸــاء اســʱــي ه ــʗد او  الʠʳــاء ف ــʗ او الع ــʤ الʱʸل ــي رق او الʠʳــا فــي ســʹة الʹʵــʙ او ف

 الʶفʲات.

ــʗ مــʥ الʲॺــʦث الʙʸتʠॺــة، والاعʸʯــاد علــى الʶʸــادر  .24 Ȃʚــى م ــالاʟلاع عل Ǻ ــة ॻɼاء دراســة ؕاʙم اجــʗعــ

.Ȋاث فقʲǺات الاʶʳلʸǺ فاءʯة، او الاكʙʻʮؕ رجةʗة بȂʦانʰال 

ǻعʗʸʯ اغلʔ الॺاحʦʰن على الʶʸادر العॻȁʙة ȜʵǺل اكʙʮ مʥ الʶʸـادر الاجʹॻʮـة، اذ Ȝʸǻـʥ ان ʶǻـل  .25

عʗد الʶʸادر العॻȁʙة الʯي اسʯعان بها الॺاحـʖ فـي رسـالʯه الـى مʭـات الʶʸـادر، مـع الاكʯفـاء Ǻعـʗد 

 قلʻل مʥ الʶʸادر الاجʹॻʮة 

 وضع في الʙسالة معلʦمات او تفاصʻل زائʗة لʙʱʸد انʣ جʸعʯها. .26

 

 

 

 

 


